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I henhold til § 36, stk. 1 i Landstingets Forretningsorden fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Landsstyret:  

(Landstingsmedlem Anthon Frederiksen, Kattusseqatigiit partiiat) 

 

Spørgsmål til Landsstyret:   

• Skal man blive ved med at forære landets ikke levende ressourcer til andre lande?  
• Hvornår regner man med bedre økonomisk udnyttelse samt bedre indtjening af landets ikke 

levende ressourcer?  
• Kan man ikke søge bedre priser hvad angår udenlandsk arbejdskraft med henblik på landets 

ikke levende ressourcer?  
• Hvor stor af delen af rubiner fra Grønland bliver produceret udenlandsk (Canadisk) ?  
• Og hvor stor økonomisk udbytte får udlandet af rubinerne?  
• Er der virkelig tilsyn over udenlandsk produktion af grønlandske rubiner eller mangel deraf?  
• Er det virkelig kun 600 kg rubiner fra Grønland, der er eksporteret til undersøgelse i 

Canada?  
• Hvordan dokumenteres dette ?  
• Er det ikke på tide at hæve afgiften for råstofudvindinger for udenlandske?  

  
Begrundelse: 

  
Det meddeles blandt andet i middagsradioavisen følgende:  

"Den mulige kommende Molybdæn-mine, som det canadiske mineselskab Quadra Mining 
ventes at starte nord for Illoqqortormiut, kan meget vel blive den største mine i Grønland. 

 I selve opstartsfasen med at bygge infrastrukturen vil der være brug for 600 mand, og senere vil 
300 kunne få arbejde ved minen.  

Selskabet er på jagt efter mineralet molybdæn, som bruges i fremstilling af stål.   

- Det er en verdensklasse forekomst af molybdæn. Der er mere end 200 millioner tons malm i 
området, og det betyder, at der vil være produktion til mange år, hvis minen går i gang. Minen vil 



arbejdskraftmæssigt være en meget stor mine. Den vil være større end både guldminen, 
olivinminen, bly- og zinkminen og eudialytminen, hvad angår arbejdskraft, siger Jørn Skov 
Nielsen, direktør i Råstofdirektoratet.   

Minen kommer til at ligge i den sydlige ende af nationalparken.   

- Det er tilladt at have minedrift i nationalparken under iagttagelse af meget omfattende 
miljøbeskyttelse – ligesom al anden minedrift i resten af Grønland, forsikrer Jørn Skov Nielsen.  

For at dække behovet for grønlandsk arbejdskraft har Hjemmestyret afsat 50 millioner kroner til 
mineskolen, som skal begynde til næste år i Sisimiut.” 

 Kattusseqatigiit Parti kræver besvarelse af ovennævnte spørgsmål, idet vi ikke er tilfredse med 
besvarelsen af vores samt andre landstingsmedlemmers spørgsmål vedrørende rubiner, fra tidligere 
forespørgsler.  
 


